
PROTOKÓŁ Nr XVI/2015

z sesj i  Rady Gminy Grunwald odbytej  w dniu 16 grudnia 2015r. 
w sali  posiedzeń Gminnego Ośrodka Kultury w Gierzwałdzie.

Początek obrad godz.  15 0 0 .
Zakończenie  obrad godz.  17 0 5 .
Przewodniczył:  Pan Ryszard Bala – Przewodniczący Rady Gminy.
Ustawowy skład rady:  15 radnych.
Obecnych:  15 radnych
(lista  obecności w załączeniu – zał.  nr 1).  
Radni:  Pani Małgorzata  Kamińska  i  Pan Stanisław Zaboroś spóźnili  s ię na sesję.
Ponadto w sesj i  udział  wzięli
         1.  Henryk Kacprzyk – Wójt Gminy;
         2.  Waldemar Szydlik – Sekretarz Gminy;
         3.  Urszula Borkowska – Skarbnik Gminy;
         4.  Karol Mioskowski – Przedstawiciel  Izb Rolniczych
         5.  Sołtysi  i  mieszkańcy Gminy Grunwald.

    ( l is ta  obecności w załączeniu – zał.  nr 2).

Podjęto uchwały od nr 90 do nr 98.

Ad pkt 1.  Przewodniczący Rady Gminy  – Pan Ryszard Bala  dokonał otwarcia  
XVI sesj i  Rady  Gminy,  po  czym  stwierdził  kworum,  przy  którym  Rada  Gminy 
może obradować i  podejmować prawomocne uchwały.  
Następnie  powitał  radnych i  zaproszonych gości.

Ad  pkt  2.  Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  przedstawił 
projekt  porządku obrad.
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  przyjęła  porządek  obrad  XVI  sesj i  Rady  Gminy  w/g 
następującego wyszczególnienia:
   1.  Otwarcie  – stwierdzenie  prawomocności  obrad.
   2.  Przyjęcie  porządku obrad.
   3.  Przyjęcie  protokołu z poprzedniej  sesj i  Rady Gminy.
   4.  Sprawozdanie  Wójta  z działalności  między sesjami:
       a)  informacja o przetargach ogłaszanych przez gminę.
   5.  Sprawozdanie  ze współpracy z organizacjami  pozarządowymi  w gminie.
   6.  Podjęcie  uchwał przez Radę Gminy:
       a)  w sprawie zmiany Wieloletniej  Prognozy Finansowej Gminy Grunwald na
           lata  2015 – 2025;
       b)  w sprawie zmian budżetu Gminy Grunwald na 2015 rok;
       c)  w sprawie uchwalenia Wieloletniej  Prognozy Finansowej Gminy Grunwald 
           na lata  2016 – 2026;
       d)  w sprawie uchwalenia budżetu gminy Grunwald na 2016 rok;
       e)  w sprawie programu współpracy Gminy Grunwald z organizacjami  
           pozarządowymi  i  podmiotami  prowadzącymi  działalność pożytku
           publicznego na 2016 rok;
       f)  w sprawie przedłużenia  czasu obowiązywania  dotychczasowych taryf  dla  
           zbiorowego zaopatrzenia w wodę oraz zbiorowego odprowadzania
           ścieków;
       g)  w sprawie zmiany uchwały Nr XV/86/2015 Rady Gminy Grunwald z  dnia 
           06 l is topada 2015 roku w sprawie określenia  stawek podatku od
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           nieruchomości  na 2016 rok;
       h)  w sprawie określenia  wzorów informacji  i  deklaracj i  podatkowych;
       i)  w sprawie wyrażenia  zgody na nieodpłatne nabycie  na własność Gminy
           Grunwald nieruchomości  niezabudowanej  należącej  do Skarbu Państwa
           Agencji  Nieruchomości  Rolnych położonej  w obrębie geodezyjnym
           Korsztyn.
    7.  Informacja o przeprowadzonych kontrolach.
    8.  Interpelacje  i  zapytania.
    9.  Wolne wnioski.
   10.  Zamknięcie  obrad.

Ad  pkt  3.  Przewodniczący  Rady  Gminy  -  Pan  Ryszard  Bala  wnioskował  o 
przyjęcie  protokołu z XV sesj i  Rady Gminy bez odczytywania.
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  13  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  przyjęła  bez  odczytywania  protokół  z  XVI  sesj i 
Rady Gminy.

Ad  pkt  4  .  Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  odstęp  między  sesjami  był  mały,  to 
jednak  bardzo  dużo  się  działo  na  terenie  gminy.  Zbliża  się  koniec  roku  i  szereg 
spraw  trzeba  zamknąć.  Z  takich  najważniejszych  inwestycj i   i  dosyć  dla  nas  
istotnej ,  bo  dosyć  wartościowej ,  jest  zakończenie  chodnika  w  miejscowości 
Marcinkowo.  Nie  jest  to  sam  chodnik,  jest  to  inwestycja  drogowa  z  zatokami,  
przystankiem,  ze  wszystkimi  wymaganymi  przez  przepisy  urządzeniami.  
Odebrano  ten  chodnik,  rozliczono  do 15  grudnia  zgodnie  z  umową jaką  zawarłem 
z Urzędem Marszałkowskim. 
Na  prośbę  Pani  Sołtys  z  Gór  Lubiańskich  odbyło  się  zebranie  wiejskie  w 
Stębarku,  zebranie  wiejskie  zorganizowane  przez  dwa  sołectwa.  Dotyczyło  
głównie  dróg  dojazdowych  do  kopalni  kruszywa  w  Ulnowie.  Na  tym  zebraniu  
użytkownik  tej  kopalni  przedstawił  drogę  wyjazdu  i  nie  było  większych  pytań,  
większych  zastrzeżeń  co  do  przebiegu  tej  drogi.  Droga  ta  będzie  przebiegała  
troszeczkę  inaczej  niż  pierwotnie  zakładali  i  podpisywali  umowę  ze  Starostwem 
Powiatowym,  ponieważ  ten  użytkownik  doszedł  do  porozumienia  z  rolnikiem  z 
miejscowości  Stębark  i  droga  ta  bezpośrednio  łączy  się  z  drogą  wojewódzką  
omijając  gimnazjum.  Odbyło  się  również  zebranie  wiejskie  w  Domkowie,  w 
Domkowie  też  sprawy  drogowe.  Opady  deszczu  podczas  intensywnej  wywózki 
żwiru  z  kopalń  tam  istniejących  spowodowały  to,  że  droga  praktycznie  stała  się  
nieprzejezdna  i  tu  są  słuszne  żale  mieszkańców  do  użytkowników  kopalń,  że  nie 
wywiązują  się  z  umów.  Użytkownicy  tych  dróg  i  użytkownicy  kopalni  nie 
wymawiali  s ię  od  konieczności  remontu  tych  dróg,  niestety  ich  możliwości 
techniczne  nie  są  do  końca  takie  jakby  im  się  wydawało,  żeby  ta  droga  była 
całkowicie  przejezdna.  Podjęliśmy  deklarację,  że  przystąpimy  do  powolnego 
remontu  tej  drogi.  Mówię  powolnego,  bo  trzeba  zacząć  od  wytyczenia  
geodezyjnego drogi,  bo ta  droga zwyczajowo używana,  to  już pomiary geodezyjne 
pokazały,  że ta  droga jest  dużo szersza od 8 do 10 metrów.  Po tym przystępujemy 
do  kopania  rowów  przydrożnych.  Rowy  zostaną  wykonane  tam  gdzie  będzie  to  
konieczne,  następnie będzie profilowanie.  
Odbyłem  również  spotkanie  z  przedstawicielami  Zarządu  Dróg  Krajowych  i  
Autostrad  w  celu  pozyskania  destruktu.  Taką  deklarację  otrzymałem,  ale  dopiero 
na  koniec  roku  2016,  bo  wtedy  ten  destrukt  będzie  frezowany  w  miejscowości  
Rychnowo  i  wtedy  będzie  okazja  do  pozyskania  destruktu  i  przeznaczenia  go  na 
remonty dróg; drogi do Kiersztanowa,  Kiersztanówka i  Domkowa.  
Odbyło  się  zabranie  wiejskie  w  Kitnowie.  Zebranie  to  odbyło  się  wczoraj ,  też  na  
prośbę  Pani  Sołtys  i  radnego  z  Kitnowa.  Dotyczyło  to  decyzj i  o  warunkach 
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środowiskowych,  decyzj i  którą  wszcząłem.  Zaniepokojenie  mieszkańców  budzi 
uciążliwość  funkcjonowania  zakładu  w  stosunku  do  mieszkańców. 
Przedstawiciele  zakładu  byli  na  zebraniu.  Wszyscy  którzy  chciel i  zadać  ich 
interesujące  pytania,  zadali  te  pytania  i  uzyskal i  odpowiedzi  wyczerpujące.  
Doszło  do  ustaleń,  że  mieszkańcy  dopiero  ostatecznie  wypowiedzą  się  na  temat  
lokalizacj i  tego  zakładu,  w  momencie,  kiedy  sami  obejrzą  taki  zakład,  który 
znajduje się w okolicach Grudziądza.  Ten właściciel  zobowiązał  się zorganizować 
wyjazd.  Będą  mogli  mieszkańcy  bezpośrednio  obejrzeć  jaki  to  ma  wpływ  na 
środowisko  i  dopiero  wtedy  podejmę  decyzję,  jeżeli  chodzi  o  decyzję 
środowiskową.  Raport  oddziaływania  na  środowisko  jest  w  tym  przypadku 
konieczny,  ponieważ  inspektor  sanitarny  jak  i  ochrony  środowiska  takie 
polecenie wydali .  
Międzyczasie  Zarząd  Dróg  Wojewódzkich  wykonał  nieodpłatnie  chodnik  od 
gminy  do  sklepów,  od  skrzyżowania.  Jest  to  chodnik  całkowicie  przebudowany.  
Stare  materiały  zostały  zmagazynowane  u  nas  na  bazie  komunalnej .  Wniosek  był  
tutaj  mieszkańca,  opiekuna  cmentarza,  żeby to  wykorzystać  na  plac  na  cmentarzu  
i  na ten cel  te materiały zostaną przekazane.
Remont  placu  przed szkołą  Gierzwałd  prawie  że  w połowie  jest  już  wykonany.  W 
trakcie  remontu  wyszło  na  jaw,  że  odwodnienie,  które  tam było,  kratka  na  środku 
była,  to  tylko  była  kratka.  Trzeba  było  zrobić  jeszcze  odwodnienie  od  rynien  ze 
szczytu  szkoły  jak  również  z  tego  placu.  Myślę,  że  w  ciągu  tygodnia  ten  plac  
zostanie  ukończony i  zostanie  spełnione  zalecenie  Sanepidu. 
Byłem  obecny  na  „Andrzejkach”  seniorów  zorganizowanych  w  tejże  sali ,  gdzie 
Związek  Emerytów,  Rencistów  i  Inwalidów  Polskich  odznaczył  mnie  swoim 
najwyższym odznaczeniem,  złotym odznaczeniem za zasługi  i  współpracę z  tymże  
kołem.  Działa  ono u nas dosyć  dawno i  działa  dosyć  prężnie.  
Następną  czynnością  którą  prowadzimy  i  musiel iśmy  przesunąć,  to  jest  
ogrodzenie  świetl icy  w  miejscowości  Łodwigowo.  Sprawy  graniczne  są  do 
rozstrzygnięcia.  Do  kiedy  te  sprawy  graniczne  nie  zostaną  zakończone,  nie  
będziemy  mogli  zakończyć  ogrodzenia,  co  nie  znaczy,  że  nie  można  robić  w 
innych miejscach czyl i  od frontu.
W  Glądach  fizycznie  zakończono  już  budowę  drugiej  części  oświetlenia,  brak 
tylko  odbioru  technicznego.  W  przyszły  tygodniu  odbiór  techniczny  tej  drugiej 
części  oświetlenia  nastąpi.  Wyremontowano  mostek  w  Rychnowskiej  Woli. 
Odzyskal iśmy co się dało z  tych  barierek.  Myślę,  że wiosną trzeba będzie  stalowe 
barierki  zamontować.  Postawiliśmy komin  w Stębarku przy  kotłowni,  bo stary się  
rozpadał.  Również  nowy  przystanek  w  Rychnowskiej  Woli  został  zamontowany.  
W  tej  chwili  trwa  remont,  wmontowanie  drzwi  do  strażnicy  w  Gierzwałdzie.  
Został  rozstrzygnięty  przetarg  na  zakup  opału.  Będzie  podpisana  umowa  w 
przyszłym  tygodniu  na  zakup  opału  do  wszystkich  kotłowni  osiedlowych  i  szkół.  
Był  to  przetarg  ogłoszony  na  masę  tysiąc  ton.  Wygrała  Firma  Rostkowski  z  
miejscowości  Zybułtowo.  Cena nieznacznie niższa niż  w roku ubiegłym.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  nic  nie  zauważyłem  na 
stronie  internetowej  w  sprawie  przetargu  ogłoszonego  w  listopadzie  na  sprzedaż  
działek.  Czy te  przetargi  zostały rozstrzygnięte?
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk – nie jest  rozstrzygnięty.  Nie było  chętnych.  
Innych uwag do sprawozdania nie zgłoszono.

Ad  pkt  5.  Sekretarz  –  Pan  Waldemar  Szydlik  –  sprawozdanie  dotyczy  roku 
2014.  Na  podstawie  konkursu  ofert  który  odbył  się  na  początku  roku  w 
priorytecie  I  –  przeciwdziałanie  uzależnieniom  i  patologiom społecznym  ofertę 
złożyło  Stowarzyszenie  RAGSZ  ze  Szczepankowa.  Projekt  pod  nazwą  „Taniec 
łagodzi  obyczaje”,  termin  realizacj i  od 14 lipca  do 15 grudnia 2014 roku i  projekt  
odbywał się w Szkole Podstawowej w Szczepankowie.  
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Dzięki  dofinansowaniu  projektu  odbyły  się  następujące  imprezy  kulturalne  w 
Szkole Podstawowej w Szczepankowie:

1.  Wakacje 2014 – zorganizowane zajęcia  dla 35 osób,
2.  Edukacyjno-kulturalne oraz jeden wyjazd do Aquaparku w Olsztynie,
3.  Odbył  się  kurs  tańca  –  dofinansowanie  słodkiego  poczęstunku  dla 
uczestników, pokaz tańca w którym wzięło udział  około 20 osób,
4.  Zumba  –  dofinansowanie  słodkiego  poczęstunku,  udział  wzięło  około 
30 osób. Kwota dofinansowania 5  000-,-  zł ,  wykorzystano 4  998,06 zł .  

W  priorytecie  II  –  wspieranie  i  upowszechniani  e  kultury  f izycznej  –  ofertę 
złożyło  Stowarzyszenie  „Grunwaldzki  Klub Petanque Mielno”.  Projekt  pod nazwą 
„Petanque  dla  każdego”.  Oprócz  działań  które  były  zaplanowane  zrealizowano  w 
100%. 
Imprezy,  które się odbyły  to:

1.  Turniej  petanque o Puchar Wójta  Gminy Grunwald w maju 2014,
2.  Rozgrywki l igowe trzeciej  l igi  w czerwcu 2014,
3.  Grunwaldzka noc Petanque w sierpniu,
4.  Dożynki  w Gminie  Grunwald we wrześniu,
5.  Turniej  o pieczonego ziemniaka – turniej  regionalny,
6.  Półfinał  Indywidualnych  Międzynarodowych  Mistrzostw  Polski,  który 
odbył  się w październiku 2014. 

Wartość  zadania  –  14  374,98  zł .  Dofinansowanie  ze  strony  Gminy  Grunwald 
5 000,-  zł .  
W  priorytecie  III  –  działalność  kulturalno-oświatowa  wśród  mieszkańców 
Gminy  Grunwald  ofertę  złożyło  Stowarzyszenie  „Nasze  Pacółtowo”,  projekt  pod 
nazwą „Dla dzieci  wszystko”.  
Dzięki  dofinansowaniu odbyły się  następujące imprezy w świetl icy w Pacółtowie:

1.  Uroczyste  obchody  „Dnia  Matki”  z  udziałem  matek  i  dzieci  –  około  60 
osób,
2.  Festyn  rodzinny „Dzień Dziecka” -  około 80 osób,
3.  Przyjęcie  około 100 pielgrzymów z Warszawy,
4.  Radosne  wakacje  –  zorganizowanie  dla  dzieci  i  młodzieży  zajęć 
kulturalnych – około 50 osób,
5.  ”Andrzejki”  -  dofinansowanie  słodkiego  poczęstunku  dla  uczestników  – 
około 50 osób,
6.  Wigilia  – wieczór kolęd dla  50 osób,
7.  Zabawa  choinkowa  dla  dzieci  z  Pacółtowa  –  dofinansowanie  paczek  i  
zakup nagród za udział  w konkursach dla  80 osób.

Wartość zadania 6.510,03 zł ,  dofinansowanie 5  000,-  zł .  
W  priorytecie  IV  –  działalność  kulturalna  i  artystyczna  w  celach 
szczegółowych:  organizacja  widowiska  historycznego  podczas  obchodów  „Dni 
Grunwaldu”  i  w  tym  działaniu  ofertę  złożyła  Fundacja  Grunwald.  Została  
przeznaczona  dotacja  w kwocie  25  tys .  zł ,  środki  własne  fundacj i  to  61  tys .  zł  na 
to  zadanie.  Dzięki  dotacj i  opracowano  reżyserię,  choreografię  obozu  rycerskiego  
i  inscenizacj i  Bitwy  pod  Grunwaldem.  Na  to  wydano  10  tys.  zł .  Projekt  i  
wykonanie kopii  rycerskich  na turnieje w obozie rycerskim - na to wydano 15 tys .  
zł .  

Ad pkt  6.  Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  odczytał  projekt 
uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Grunwald 
na lata  2015 -  2025.
Skarbnik  –  Pani  Urszula  Borkowska  –  WPF  na  2015  -  2025  nie  wprowadza 
zmian w załączniku przedsięwzięcia,  dlatego też o przedsięwzięciach nie  mówimy 
i  tego załącznika  nie zmieniamy.
Natomiast  jeśli  chodzi  o załącznik  nr 1 została  wprowadzona zmiana na
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zwiększenie na kwotę 2  984,-  zł  i  wynika  ona z zarządzenia  wydanego przez
wójta  o  nr  61  z  dnia  27  l is topada  gdzie  zwiększono  budżet  na  kwotę  38.371,-  zł .  
Te  zmiany  dotyczyły  dotacj i  otrzymanych  od  wojewody.  Była  to  dotacja  w 
kwocie  19.498  zł  na  zadania  administracj i  rządowej  jak  również  dotacja  dla 
GOPS  w  kwocie  18  873,-  zł .  Drugie  zarządzenia  z  30  l is topada  i  to  zarządzenie 
zmniejszało  budżet  o  35  387,-  zł .  Zmniejszenie  to  również  wynikało  z  dotacj i . 
Zmniejszono  dotacje  dla  GOPS.  W  związku  z  tym  sumując  te  dwie  kwoty,  
zwiększenie   nastąpiło  na  kwotę  2  984,-  zł .  W  uchwale  WPF  nie  ujmuję 
dzisiejszej  uchwały  budżetowej  ponieważ  nie  wprowadza  ona  zmian 
wartościowych  budżetu,  nie  wprowadza  zmian  zwiększających  czy 
zmniejszających.  Są  to  tylko  przesunięcia  na  odpowiednich  paragrafach,  w 
działach,  rozdziałach.  Nie mają one wpływu na wielkość budżetu ani  WPF. 
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  15  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XVI/90/2015  w  sprawie 
zmiany Wieloletniej  Prognozy Finansowej Gminy Grunwald na lata  2015 – 2025.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 3).

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala odczytał  projekt uchwały 
w sprawie zmian budżetu Gminy Grunwald na 2015 r .
Skarbnik  –  Pani  Urszula  Borkowska  –  uchwała  w  sprawie  zmian  budżetu 
przedstawia  tylko  przesunięcia  w  działach,  rozdziałach  i  paragrafach.  Nie  
wprowadza  zmian  wielkości  budżetu.  W  związku  z  kończącym  się  rokiem  są  to  
ewentualne  przesunięcia  mogące  powodować  wykonanie  zadań  przyjętych  przez 
radę,  po  to,  żeby  były  plany  na  realizację  zadań.  Szczegółowo  opisałam gdzie  są  
zwiększenia.
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  15  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XVI/91/2015  w sprawie  zmian 
budżetu Gminy Grunwald na 2015 r .
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 4).

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala  odczytał  projekt uchwały w   
sprawie  uchwalenia  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Grunwald  na  lata  
2016 – 2026.
Skarbnik  –  Pani  Urszula  Borkowska  –  WPF  na  lata  2016  –  2026  obejmuje 
przede wszystkim budżet  2016 roku i  lata  kolejne czyl i  przewidywane inwestycje.  
W  związku  z  tym  przedsięwzięcia  jakie  zostały  zaplanowane  na  2016  rok  i  
kolejne,  to  po  wstępnych  analizach  i  posiedzeniach  komisj i ,  które  odbyły  się  dwa 
dni  temu  pozostały  wprowadzone  przedsięwzięcia;  budowa  chodnika  w 
miejscowości  Zybułtowo  i  budowa  kanalizacj i  sanitarnej  w  miejscowości 
Grunwald.  WPF  jak  i  uchwała  budżetowa  musiały  być  do  15  listopada  a  że  15 
l is topada  to  niedziela,  to  16  l is topada  musiały  być  przekazane  do  RIO,  która 
wydała  opinię  zarówno  do  jednej  jak  i  do  drugiej  uchwały  –  pozytywne.  Oprócz 
tego,  że  budżet  jest  deficytowy  została  również  wydana  pozytywna  opinia  do 
deficytu  czyl i  możliwości  spłaty  długu.  Wszystkie  współczynniki  zostały 
zachowane.  W związku  z  czym  budżet  gminy na  2016 rok,  który  wykazany  jest  w 
WPF  wygląda  następująco:  dochody  ogółem  21  658 133,00  zł  a  wydatki  ogółem 
22 346 493,00  zł .  Z  tego  wynika  deficyt  na  kwotę  683  360,00  zł  i  zostanie  on 
pokryty  kredytem,  który  jest  zaplanowany  do  zaciągnięcia  w  2015  roku  na  kwotę 
1,5 mln zł .  
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada Gminy w głosowaniu  jawnym – 14 głosami  za,  przeciwnych  nie  było,  przy 1  
głosie wstrzymującym (radny Ryszard  Bala)  – podjęła uchwałę Nr XVI/92/2015 w 
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sprawie  uchwalenia  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Grunwald  na  lata  
2016 -  2026.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 5).

Przewodniczący Rady Gminy - Pan Ryszard Bala  odczytał  projekt uchwały 
w sprawie uchwalenia budżetu gminy Grunwald na 2016 rok.
Skarbnik  –  Pani  Urszula  Borkowska  –  uchwała  budżetowa  na  2016  rok  to 
podstawa  określenia  dochodów  i  wydatków.  Jak  już  powiedziałam  jest  opinia  
pozytywna  RIO.  Wydatki  inwestycyjne  na  2016  rok  wynikają  z  uchwały 
budżetowej .  Jest  to  931  282,34  zł .  Na  posiedzeniu  komisj i  wydatki  inwestycyjne 
zostały  trochę  zmienione.  Została  zachowana  ta  kwota.  To  co  zostało  zmienione,  
zostało  przeniesione  na  inne  wydatki  inwestycyjne.  Tutaj  po  konsultacj i  z  radą 
jest  pozmieniane.  Radni  otrzymali  nowy załącznik.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  jeżeli  chodzi  o  projekt  budżetu,  przygotowanie 
projektu  budżetu  jest  obowiązkiem  wójta  gminy.  Tutaj  wspólnie  ze  skarbnik  taki  
projekt  budżetu  przygotowaliśmy.  Ten  budżet  składa  się  przede  wszystkim  z 
obliczenia  wydatków sztywnych  czyli  tych  wydatków które  bezwzględnie  musimy 
ponieść  aby  gmina  prawidłowo  funkcjonowała.  Tych  wydatków  jest  naprawdę 
dużo.  Dla  tych  którzy  mają  pierwszy  raz  do  czynienia  z  budżetem  na  tych  
dochodów  21  mln  zł ,  dochodów  własnych  jest  zaledwie  6  951 987,  zł .  Reszta  to 
są  dotacje  i  subwencje  uzyskiwane  z  różnych  stron,  z  Ministerstwa  Finansów  jak 
również  z  Ministerstwa  Edukacj i  Narodowej  jak  również  z  Urzędu 
Wojewódzkiego  i  Wojewody  Olsztyńskiego.  Dotyczą  one  przede  wszystkim 
oświaty,  pomocy społecznej  ale  nie  zwalnia  to  gminy z udziału w tych  wszystkich 
przedsięwzięciach.  Mimo  tego,  że  dochodów  własnych  mamy  prawie  7  mln  zł ,  to  
już  na  dzień  dobry  musimy  dołożyć  2  568  tys.  zł  do  subwencji  oświatowej  plus 
dodając  na  dowóz  530  tys .  zł ,  dokładamy  do  oświaty  3  100  tys .  zł .  Z  tej  sumy 
6 900  tys.  zł  musimy  dołożyć  do  oświaty.  To  nic  nadzwyczajnego,  bo  wszystkie 
gminy  w  tej  wysokości  dokładają.  Mamy  najnowsze  badania  GUS,  które  dotarły 
do  mnie  wczoraj  i  tam  są  podane  wydatki  na  oświatę  i  te  wydatki  prawie  we 
wszystkich  gminach  są  jednakowe,  z  tym  że  nasza  gmina  troszeczkę  więcej  niż 
inne  gminy  na  oświatę  przeznacza.  Poza  tym  takim  wydatkiem  dosyć  dużym  jest  
również  GOPS.  Nie  jest  prawdą  jak  niektórzy  twierdzą,  że  całość  środków  na 
pomoc  społeczną  otrzymujemy  od  wojewody,  z  Ministerstwa  Finansów.  My 
musimy  procentowo  do  poszczególnych  kategorii  pomocy,  to  w  zależności  od 
kategorii  pomocy,  to  jest  30%,  40% czy  stypendiach  nawet  mniej .  Musimy dodać 
do  tych  wydatków  jeszcze  1  400 005,00  złotych  z  naszego  budżetu,  czyli  mamy 
już  prawie  4  600  tys.  zł  z  dochodów  własnych  rozdysponowanych.  Poza  tym 
musimy  dokładać  do  zadań  zleconych.  Też  nieprawdą  jest  że  Urząd  Wojewódzki 
utrzymuje  w  całości  zadania  zlecone,  mówię  tu  obronę  cywilną,  ewidencję 
ludności,  Urząd Stanu Cywilnego,  nie.  Na to  dostajemy w zaokrągleniu  40 tys.  zł .  
A koszty  prawie  142 tys .  zł  czyli  następne  100 tys .  zł  gmina  musi  dołożyć.  Jeżeli  
chodzi  o  dochody,  to  też  jest  troszeczkę  takich  mitów,  które  krążą  po  gminie,  że 
generalnie  żyjemy z podatków rolnych.  Nie jest  tak.  Żyjemy z  różnych  podatków, 
ale  rolne  nie  stanowią  kategorii  najwyższej ,  bo  najwyższą  kategorią  stanowią 
udziały  od  osób  fizycznych  czyli  od  wszystkich  pracujących,  których  podatki  są  
odprowadzane  do  Urzędu  Skarbowego.  Udział  w  tym  roku  wynosi  37,7%  tych 
podatków,  które  odprowadzamy  od  swoich  wynagrodzeń.  Daje  to  nam  sumę 
1 787 tys.  zł  i  jeszcze  jeżeli  dodamy  osoby  prawne  to  prawie  1  800 tys .  zł 
dostajemy  zwrotu  podatku  od  Urzędu  Skarbowego,  które  płacą  nasi  mieszkańcy 
do tych  urzędów.  Z podatku  rolnego  mamy od osób fizycznych  sumę  792  tys .  zł  i 
od osób prawnych 162 tys.  zł ,  co daje nam razem 954 tys.  zł ,  czyli  prawie
dwukrotnie  mniej  niż  udziały  z  Urzędu  Skarbowego,  które  otrzymujemy.  Te 
udziały  z  Urzędu  Skarbowego  troszeczkę  są  zagrożone  z  tego  tytułu,  że  jeżeli  

6



wzrośnie  suma  wolna  od  opodatkowania  z  3  tys .  zł  do  8  tys.  zł ,  to  wiadomo  te 
37,97% co  ma  wpłynąć  do  budżetu  będzie  nieznacznie  mniejsze.  Tworząc  budżet  
pierwszy  raz  przyjęliśmy  do  budżetu  wszelkie  wnioski  jakie  zostały  złożone 
przez  radnych  bądź  sołtysów,  bądź  inne  organizacje  społeczne,  tak  jak  to  
przewiduje  ustawa  o  finansach  publicznych  i  to  wszystko  poddaliśmy  obróbce  na 
komisj i  budżetowej ,  gdzie  wyszły  nam  wstępne  wyliczenia.  Żeby  to  wszystko 
zrealizować,  te  wyliczenia  wskazały,  że  będzie  to  budżet  deficytowy,  żeby  to 
wszystko zrobić i  ten deficyt  będzie wynosił  około 1,5 mln  złotych.  Jak tutaj  RIO 
w  swojej  opinii  zaznaczyło,  część  tego  pójdzie  na  spłatę  kredytów  wcześniej  
zaciągniętych.  Będzie  to  suma  816  tys .  zł  i  pójdzie  na  spłatę  kredytów  wcześniej 
zaciągniętych.  Na  komisjach  ostatnich  została  zweryfikowana  lista  ta,  która 
została  przyjęta  przez  komisję  budżetową,  bo  została  zweryfikowana  na  kwotę 
235  tys .  zł .  Niektóre  przedsięwzięcia  zostały  zdjęte  przez  radnych  z  tej  l is ty 
wstępnej  i  przeznaczone  na  inne  przedsięwzięcia  też  na  sumę  235  tys.  zł ,  a  te  
przedsięwzięcia  są  umieszczone  w  załącznikach,  które  macie  dzisiaj  do 
przegłosowania.  
Radni uwag nie  zgłosil i .
Pan  Dariusz  Skwarek  –  odnośnie  załącznika  Nr  6,  chodzi  o  wysokość  funduszu 
sołeckiego  dla  sołectwa  Mielno,  jest  tam kwota  18  tys.  zł ,  a  powinno  być  27  tys.  
zł .  Deklaracja  ze strony Pana Wójta  padła,  że to  zostanie  skorygowane.  
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  nie  skorygowane,  tylko  zabezpieczone  w 
budżecie.  
Skarbnik  –  Pani  Urszula  Borkowska  –  one  nie  mogą  być  w  funduszu  sołeckim, 
bo  nie  zostały  przez  was  wskazane.  One  są  zabezpieczone  w  budżecie,  a  tutaj  do  
realizacj i  funduszu sołeckiego nie  zostały wykazane.  
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  15  radnych  słyszało  te 
zapewnienia  i  myślę,  że  wójt  wywiąże  się  z  tej  deklaracj i ,  że  te  środki  w 
budżecie  się znajdą.  
Rada Gminy  w głosowaniu  jawnym – 14 głosami  za,  przy  1  głosie  przeciw  (radna 
Małgorzata  Kamińska),  wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  
XVI/93/2015 w sprawie uchwalenia budżetu gminy Grunwald na 2016 rok.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 6).
Przewodniczący Rady Gminy ogłosił  5-minutową przerwę.  

Przewodniczący  Rady  Gminy  -  Pan  Ryszard  Bala  odczytał  projekt  uchwały  w 
sprawie  programu współpracy Gminy  Grunwald  z  organizacjami  pozarządowymi  i  
podmiotami  prowadzącymi  działalność  pożytku publicznego na 2016 rok.
Sekretarz  –  Pan  Waldemar  Szydlik  –  taki  program  jest  uchwalany  corocznie. 
Można  uchwalić  plan  wieloletni,  ale  i  tak  zobowiązuje  nas  to  do  tego,  żeby  ten 
plan był  corocznie uchwalony.  
1.  Program zawiera:

1) cel  główny i  cele  szczegółowe współpracy,
2) zasady,  zakres  i  formy współpracy,
3) zadania priorytetowe,
4) okres i  sposób realizacj i ,
5) wysokość środków przewidzianych  na realizację,
6) sposób oceny realizacj i  programu,
7) informację  o sposobie tworzenia  programu oraz przebiegu konsultacj i ,
8)  tryb  powoływania  i  zasady  działania  komisj i  konkursowych  do 
opiniowania ofert  w otwartych konkursach ofert .

2.  Program  ograniczony  jest  do  tych  organizacj i ,  które  prowadzą  swoją 
działalność na terenie  gminy lub dla  jej  mieszkańców.  

1.  Priorytetowe zadania publiczne na rok 2016 będą w zakresie  
a) kultury,  w tym:
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-  na  rozwój  i  wsparcie  działalności  artys tycznej  i  kulturowej  na  terenie  
GminyGrunwald,
-  wydawnictw popularno-naukowych promujących Gminę Grunwald,
b) rozwiązywanie problemów osób dotkniętych  niepełnosprawnością:
-  działania  na rzecz osób niepełnosprawnych  – integracja  i  rehabili tacja  
  społeczna  osób niepełnosprawnych,
-  wsparcie  rodzin  dotkniętych  problemem  niepełnosprawności  i 
potrzebujących  pomocy,
-  współpracy na rzecz osób niepełnosprawnych,
c)  popularyzacja  nowych  dyscyplin  sportu  wśród  mieszkańców  gminy,  
działalność  sportowa na  rzecz  mieszkańców gminy,  popularyzacja  sportu  na 
imprezach wojewódzkich i  ogólnopolskich,
d) działalność kulturalno-oświatowa wśród mieszkańców Gminy Grunwald.

Na  realizację  powyższych  zadań  przeznacza  się  45  tys .  złotych.  Okres  realizacj i  
programu to od 1 stycznia  2016 do 31 grudnia 2016.
Współpraca  o  którym  mowa  w  §  6  może  mieć  charakter  f inansowy  i  poza 
finansowy.
Przewodniczący  Rady Gminy –  Pan Ryszard Bala  –  ja  mam taką  wątpliwość  co 
do  okresu  realizacj i  programu,  czy  to  ze  względów  rozliczeń  finansowych  do  31 
grudnia  jest  dobre  rozwiązanie,  czy  nie  warto  pomyśleć  o  wcześniejszym 
zakończeniu?
Sekretarz  –  Pan Waldemar Szydlik  – rozliczenie  całkowite  jest  do  31  grudnia  a 
tak jest  do 15 grudnia,  żeby był  czas  na to,  żeby zakończyć  całkiem.
Innych uwag nie  zgłoszono.
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  15  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  -  podjęła  uchwałę  Nr  XVI/94/2015  w  sprawie 
programu  współpracy  Gminy  Grunwald  z  organizacjami  pozarządowymi  i  
podmiotami  prowadzącymi  działalność  pożytku publicznego na 2016 rok.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 7).

Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  odczytał  projekt  uchwały   w 
sprawie  przedłużenia  czasu  obowiązywania  dotychczasowych  taryf  dla 
zbiorowego zaopatrzenia w wodę oraz zbiorowego odprowadzania ścieków.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  uchwała  powinna  być  podejmowana  corocznie  i 
regulować  ceny  jakie  obowiązują  na  terenie  gminy.  Żeby  uporządkować  te 
sprawy,  przygotowałem  projekt  przejściowy.  Ona  będzie  obowiązywała  do  dnia  
29  lutego  2016  roku  dlatego,  żeby  być  w  stanie  obliczyć  i le  rzeczywiście  
wynosiły  koszty  dotyczące  zaopatrywania  w  wodę  oraz  zbiorowego 
odprowadzania  ścieków.  Zamkniemy  budżet  i  obliczymy  koszty  a  po  29  lutego  
podejmiemy  uchwałę  regulująca  cenę  jeżeli  chodzi  o  dostarczanie  wody  i 
odprowadzanie  ścieków.  Na  pewno  jeżeli  chodzi  o  ceny  wody  one  są  zbliżone  do 
cen,  które  obowiązują  ale  jeżeli  chodzi  o  ceny  ścieków,  ceny  ścieków  mocno 
przewyższają  ceny,  które  w  tej  chwili  są  realizowane.  Po  przedstawieniu 
konkretnych  kosztorysów przedstawimy Państwu jak to wygląda.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  czy  pompy  pompujące 
wodę  do  wodociągu  wiejskiego  mają  zainstalowane  wodomierze,  i le  tej  wody  w 
ciągu  doby,  w ciągu  miesiąca  czy  w  ciągu  roku  przepompują  i  czy  porównuje  się  
tą i lość za którą mieszkańcy gminy płacą?
Konserwator  –  Pan  Rydiger  Kupisz  –  każda  woda  pobrana  z  ujęcia  jest 
ewidencjonowana  i  każda  woda  dostarczana  do  odbiorców  jest  ewidencjonowana.  
Ta woda musi  być  ewidencjonowana z tego względu,  że płacimy opłaty do Urzędu  
Marszałkowskiego  za  korzystanie  ze  środowiska.  Wszystkie  te  wody  są 
ewidencjonowane i  rozliczane.  Różnica zawsze będzie,  bo kupa wody jest
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kradziona  i  są  awarie,  więc  będzie  różnica.  W tej  chwili  gdzieś  w  granicach  40% 
jest  różnica między wodą pobraną a sprzedaną.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  czy  w  tej  różnicy  zamyka 
się  też  informacja  dotycząca  tego,  że  część  odbiorców  wody  rozliczana  jest  w 
ryczałcie,  niezależnie  od  tego,  i le  tej  wody  pobiorą,  to  i  tak  jest  woda  naliczana  
na jedną osobę zamieszkałą  czy zameldowaną.
Konserwator  –  Pan  Rydiger  Kupisz  –  jest  wodomierz  na  ujęciu  i  wodomierz  na 
wysyłce.  Różnica  bez  względu  czy  na  domu  jest  wodomierz,  czy  obejmuje  cały 
budynek,  bo w bloku jest  10 rodzin a 5 rodzin jest  na ryczałcie.  My mamy różnicę 
od razu.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  na  ryczałcie  to  są  normy,  które  są  dla 
niektórych  ludzi  naliczone.  Niektórzy  celowo  nie  zakładają  wodomierzy,  bo  nie  
mają  obowiązku.  Nowe  budownictwo  ma  obowiązek,  bo  to  wynika  z  ustawy  a  w 
starych  nie,  bo  jeżeli  ktoś  posiada  ogródki,  to  woli  na  ryczałcie  funkcjonować  i 
wtedy  płaci  ryczałtowo  a  zużywa  tej  wody  dowolną  i lość.  Poza  tym  jest  awarii  
sporo  z  różnych  przyczyn.  Ciężki  sprzęt  jest  w tej  chwili  i  traktor,  który  wjeżdża 
na  naszą  sieć  waży  kilkadziesiąt  ton  a  wytrzymałość  jest  różna.  W  przypadku 
ostatniej  awarii  pod  Łodwigowem,  myślę,  że  przez  tydzień  widziała  sąsiadka,  że  
woda  cieknie,  ale  jakoś  nie  miała  czasu  powiadomić  nas.  Można  sobie  wyobrazić  
i le  tej  wody ubyło.  Kalkulując  cenę  wody nie  ma  co  ukrywać,  płacimy za  tych  co 
biorą  niezgodnie  z  wodomierzami.  Jest  to  bolączka  całego  kraju.  Staramy  się  to 
robić,  s taramy  się  zachęcać  do  montażu  wodomierzy  i  naprawdę  jeżeli  ta  woda 
jest  racjonalnie  używana,  to wodomierz  jest  tańszy niż  ryczał t .
Innych uwag nie  zgłoszono.
Rada Gminy w głosowaniu  jawnym – 14 głosami  za,  przy 1 głosie  przeciw  (radny 
Ryszard  Bala),  wstrzymujących  się  nie  było  – podjęła  uchwałę  Nr XVI/95/2015 w 
sprawie  przedłużenia  czasu  obowiązywania  dotychczasowych  taryf  dla 
zbiorowego zaopatrzenia w wodę oraz zbiorowego odprowadzania ścieków.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 8).

Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  odczytał  projekt  uchwały  w 
sprawie  zmiany  uchwały  Nr  XV/86/2015  Rady  Gminy  Grunwald  z  dnia  06 
l is topada  2015  roku  w  sprawie  określenia  stawek  podatku  od  nieruchomości  na  
2016 rok.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  to  jest  taka  kosmetyczna  uchwała,  która 
reguluje  rzeczy  dotyczące  nazewnictwa,  a  szczególnie  brzmienia  poszczególnych  
określeń.  Po  ustaleniu  podatków  prze  radę  gminy  weszła  nowa  ustawa,  która  te  
nazewnictwo  zmienia,  która  wprowadziła  nową  kategorię  podatku  od  gruntów 
gdzie  upłynął  okres  4  lat  a  nie  zakończono  budowy  zgodnie  z  przepisami  prawa  
budowlanego.  Jak  ktoś  zaczął  budować,  później  buduje  10  lat  i  nie  zgłasza  tego 
do  podatku  od  nieruchomości,  to  po  4  latach  będzie  można  mu  naliczyć  od 
jednego  metra  3,00  złote  a  drugie  to  zapis  zmienia  brzmienie  z  „pod  jeziorami,  
zajętych  na  zbiorniki  wodne  retencyjne  lub  elektrowni  wodnych  od  1  ha 
powierzchni  –  4,58 zł”  na „pod wodami  powierzchniowymi  stojącymi  lub  wodami 
powierzchniowymi  płynącymi  jezior  i  zbiorników sztucznych od 1 ha powierzchni  
– 4,58 zł”.  
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  mam  pytanie,  bo  dotarłem 
do  informacji ,  że  w  listopadzie  odbyło  się  spotkanie  z  inicjatywy  marszałka  
dotyczące reaktywacji  czy rozbudowy małej  retencj i  w naszym regionie
Wójt –  Pan Henryk Kacprzyk –  te  spotkania  się  corocznie  odbywają  i  o  retencj i 
małej  się  mówi,  bo  jak  wiadomo  do  2022  roku  mamy  się  wykazać  czystą  energią  
w  20%.  U  nas  jest  to  bardzo  wątpliwe.  Elektrowni  wiatrowych  nie  pozwalamy 
stawiać  i  innych  źródeł  nie  widzę,  bo  ta  retencja  gdyby  miała  się  pojawić,  to  nie 
mamy  takich  różnic  wody.  Jeżeli  chodzi  o  retencję  i  środki  przekazane  na  
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retencję,  to  jest  to  realizowane.  Taki  piękny  zbiornik  retencyjny  powstał  w 
okolicach  Zybułtowa  i  to  jest  inwestycja  wykonana  przez  Lasy  Państwowe.  Jest  
sporo pieniędzy na takie  zbiorniki  retencyjne,  na regulacje  cieków wodnych.
Pracownicy merytoryczni  są na takie  spotkania wysyłani .
Innych uwag nie  zgłoszono.
Rada Gminy w głosowaniu  jawnym – 14 głosami  za,  przeciwnych  nie  było,  przy 1  
głosie  wstrzymującym  (radny  Adam  Butrymowicz)  –  podjęła  uchwałę  Nr 
XVI/96/2015 w sprawie  zmiany uchwały  Nr XV/86/2015 Rady Gminy Grunwald  z 
dnia  06  l is topada  2015  roku  w  sprawie  określenia  stawek  podatku  od 
nieruchomości  na 2016 rok.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 9).

Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  odczytał  projekt  uchwały  w 
sprawie określenia  wzorów informacji  i  deklaracj i  podatkowych.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  jak  się  zmieniło  brzmienie  niektórych  punktów 
dotyczących  naliczania  podatków,  to  również  takie  zmiany  muszą  zajść  w 
deklaracj i .  Te poprawione deklaracje  są załącznikiem do projektu uchwały.  
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  15  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  –  podjęła  uchwałę  Nr  XVI/97/2015  w  sprawie 
określenia  wzorów informacji  i  deklaracj i  podatkowych.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 10).

Przewodniczący Rady Gminy – Pan Ryszard Bala –  odczytał  projekt  uchwały  w 
sprawie  wyrażenia  zgody  na  nieodpłatne  nabycie  na  własność  Gminy  Grunwald 
nieruchomości  niezabudowanej  należącej  do  Skarbu  Państwa  Agencji 
Nieruchomości  Rolnych położonej  w obrębie geodezyjnym Korsztyn.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  jest  to  uchwała  na  wniosek  sołtysa 
miejscowości  Korsztyn.  W  miejscowości  Korsztyn  nie  ma  działek  ani  pod  plac 
zabaw  ani  pod  jaką  inną  działalność  kulturalną  i  sportową.  Jedyna  działka  
możliwa  do  przejęcia  od  ANR  znajduje  się  na  środku  podwórza.  Jest  to  działka  
24/22 o powierzchni  niespełna  6 arów. Zwróciliśmy się  z wnioskiem do Agencji  o  
nieodpłatne  przekazanie  tej  działki.  Agencja  odpisała  jak zwykle,  że  potrzebne  są  
dokumenty  wskazujące  na  to,  że  działka  ta  będzie  przeznaczona  na  cele,  na  jakie  
chcę  ją  przeznaczyć,  na  ten  plac  zabaw  i  rekreację.  Jest  niezbędne  wyrażenie  
zgody  nabycia.  Przy  obowiązywaniu  tej  uchwały,  którą  rada  uchyliła  dwie  sesje  
wstecz  wystarczyło  zarządzenie  wójta.  W  tej  chwili  na  każdą  taką  czynność 
będzie  podejmowana  odpowiednia  uchwała  przez  radę  gminy.  Ta  uchwała  jest 
potrzebna,  żeby przejąć tę działkę  nieodpłatnie.  
Radni uwag nie  zgłosil i .
Rada  Gminy  w  głosowaniu  jawnym  –  15  głosami  za,  przeciwnych  nie  było, 
wstrzymujących  się  nie  było  -  podjęła  uchwałę  Nr  XVI/98/2015  w  sprawie 
wyrażenia  zgody  na  nieodpłatne  nabycie  na  własność  Gminy  Grunwald 
nieruchomości  niezabudowanej  należącej  do  Skarbu  Państwa  Agencji 
Nieruchomości  Rolnych położonej  w obrębie geodezyjnym Korsztyn.
(Uchwała w załączeniu – zał.  nr 11).

Ad  pkt  7.  Przewodnicząca  Komisji  Rewizyjnej  –  Pani  Jadwiga  Dymkowska  – 
w  dniach  od  5  do  8  października  2015  roku  przeprowadzono  kontrolę  Gminnej  
Biblioteki  Publicznej  w  Gierzwałdzie.  Zespół  kontrolujący  to  Pan  Sławomir  
Matuszewski,  Pani Wiolet ta  Sawicka i  Pani Alina Szymańska.
Zakres kontroli  to:
I .  Wewnętrzne regulacje  organizacyjno-prawne.
II .  Gospodarka finansowa biblioteki  w 2014 roku w tym:
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     1.  Wynagrodzenia osobowe.
     2.  Naliczanie  i  terminowość przekazywania środków na ZFŚS.
     3.  Koszty zakupów, robót i  usług.
III .  Gospodarka składnikami  majątkowymi.
Zespół kontrolujący żadnych  nieprawidłowości  nie stwierdził .
Przeprowadzono również kontrolę  remontu  strażnicy we Frygnowie.
Radny  –  Pan  Zbigniew  Napłoszek  –  odnośnie  kontroli  remontu  strażnicy  we 
Frygnowie,  to  komisja  w  składzie:  Joanna  Leszczyńska,  Dariusz  Borkowski,  
Marek Tański  i  Zbigniew Napłoszek zapoznała  się  z  dokumentacją,  która znajduje 
się  w  referacie  gospodarki  gruntami,  inwestycj i  i  ochrony  środowiska  i  w 
referacie  f inansowym.  Ustali l iśmy,  że  w  późniejszym  terminie  komisja  dokona 
wizj i  lokalnej .  W  dniach  19  września  w  godzinach  od  10.00  do  12.00  komisja  
porównała  stan  faktyczny  wykonanych  prac  z  dokumentacją  oraz  wyposażenia 
obiektu.  Po  zapoznaniu  się  za  stanem  faktycznym  i  dokumentacją  komisja  nie  
stwierdziła  zastrzeżeń.  
Ad  pkt  8.  Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  nie  wpłynęły 
interpelacje.
Radna  –  Pani  Małgorzata  Kamińska  –  chciałam  złożyć  rezygnację  z  funkcj i 
Przewodniczącej  Komisj i  Kultury Oświaty i  Zdrowia.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  będziecie  musieli  Państwo 
dokonać  wyboru  przewodniczącej  komisj i .  Będziemy to  musiel i  przeprowadzić  na  
następnym posiedzeniu  komisj i .  Ja bym prosił  Pani  Przewodnicząca  rezygnację w 
formie  pisemnej .  

Ad  pkt  9.  Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  decyzją  RIO  w 
Olsztynie  z  dnia  27  października  2015  roku  uchwała  Nr  XII/65/2015  z  11 
września  2015  roku  w sprawie  zwolnienia  od  podatku  od  nieruchomości  zajętych  
przez  Muzeum Bitwy  pod  Grunwaldem z  siedzibą  w  Stębarku  gruntów,  budowli  i 
budynków,  w  ramach  pomocy  operacyjnej  na  kulturę  i  zachowanie  dziedzictwa 
kulturowego  została  uchylona.  Podjęliśmy uchwałę  dotyczącą  zwolnienia  jednego 
podmiotu  ze zobowiązań podatkowych,  a to jest  niezgodne z prawem.
Sołtys  Dylewa  –  Pan  Arkadiusz  Rosa  –  mam  prośbę,  aby  zaproszenia  na 
spotkanie  wysyłać  z  odpowiednim  wyprzedzeniem.  Dostałem  zaproszenie 
3 grudnia  na  spotkanie  zaplanowane  na  dzień  3  grudnia,  więc  nie  miałem 
możliwości  wziąć w nim udziału.
Sekretarz  –  Pan  Waldemar  Szydlik  –  było  wysłane  razem  z  zaproszeniami  na 
sesję,  było  na stronie internetowej ,  na facebooku.  Nie ma straty,  bo będzie drugie  
spotkanie  po świętach a  między nowym rokiem.
Sołtys  Zapieki  –  Pan  Ryszard  Gorzki  –  w  sprawie  drogi  u  nas,  już  nie  można 
przejechać.  Przez całą  wioskę dziury się powybijały.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  na  ten  rok  środki  te  zostały  wykorzystane  już 
bardzo  dawno  w  budżecie.  W budżecie  na  2016  rok  jest  chyba  111  tys .  zł .  Jeżeli  
chodzi  o samą górę tej  drogi,  to ma obowiązek równać użytkownik tej  kopalni.
Sołtys Zapieki  – Pan Ryszard Gorzki  – chodzi  o drogę dalej .
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  jeżeli  uda  mi  się  uzyskać  nieodpłatnie  od  Pana 
Rataja,  to  swoimi  przyczepami  rozwieziemy.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  myślę  Panie  Wójcie,  że  to 
trzeba załatwić  jeszcze przed opadami śniegu.  
Sołtys Zapieki  – Pan Ryszard Gorzki  – jest  nieprzejezdna,  dziura na dziurze.
Wójt –  Pan Henryk Kacprzyk –  pracownicy którzy zajmują  się  tymi  drogami,  to 
są  doświadczeni  pracownicy,  bo  pracują  od  samego  początku,  jeszcze  wcześniej  
ode  mnie.  Zawsze  wspominam  te  150  km  dróg  gruntowych  i  w   momencie  kiedy 
jeździło  się  końmi,  wozami,  takich  szkód  się  nie  robiło.  Jeden  duży  ciągnik 
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potrafi  zdewastować drogę.  Będziemy ratować tak jak wszystkie  drogi.  Nie jest  to 
pierwszy wniosek, bo mam telefony prawie codziennie.  
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  jak  Państwo  widzą, 
problem  dróg  jest  bardzo  doskwierający,  utrudnia  kontakt  między  sobą,  kontakt 
ze  światem,  a  tym  bardziej ,  że  zabudowa  czy  architektura  naszej  gminy  jest  taka 
rozciągnięta,  że są duże odległości  między budynkami.
Radny  Powiatu  –  Pan  Jan  Kacprzyk  –  Ministerstwo  Sprawiedliwości 
uruchomiło  program  pomocy  prawnej  dla  mieszkańców  całej  Polski.  Udało  nam 
się  4  miejsca  takie  zorganizować.  Jedno  biuro  będzie  znajdowało  się  w  GOK.  Ta 
pomoc  będzie  opłacana  przez  ministerstwo.  Ta  pomoc  nie  będzie  obejmować 
wszystkich  tylko  młodzież  do  26 roku życia ,  osoby powyżej  65  roku,  osoby które  
w  ostatnim  roku  korzystały  z  pomocy  GOPS,  osoby  które  mają  kartę  dużej  
rodziny i  będzie obowiązywać od 1 stycznia  2016 roku.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  -  myślę ,  że  to  jest  krok  w 
dobrym  kierunku,  bo  świadomość  prawną  obywateli  trzeba  kształtować  poprzez 
takie  fachowe porady.
Wójt  -  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  tu  będzie  przekazany  lokal  w  GOK.  Dzisiaj 
ustali l iśmy z  dyrektorem i  to  będą  ciągłe  porady prawne,  oczywiście  nieodpłatne.  
Nikt  nie  będzie  nikogo  legitymował,  jeżeli  prawnik  będzie  siedział .  Odciąży  to  
naszego mecenasa.
Sołtys  Mielna  –  Pan  Karol  Duda –  pierwsza  sprawa  to  w  miejscowości  Tymawa 
ma  w  2016  roku  powstać  plac  zabaw,  można  byłoby  wstawić  śpiącego  policjanta  
na  drodze,  bo  jest  to  droga  niebezpieczna  przez  miejscowość  i  s łabo  oświetlona.  
Kolejna  sprawa,  to  sprawa  skweru  w  Mielnie.  Ja  już  pisałem  pismo  w  sprawie  
wycinki,  żebyśmy na wiosnę mogli  ruszyć.  
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  to  są  sprawy  do  załatwienia.  Nie  wiem  jak 
Starostwo  Powiatowe  ustosunkuje  się  do  położenia  na  tej  drodze  „zwalniacza”.  
Do marca  można prowadzić wycinkę,  to tak.
Przedstawiciel  Izb  Rolniczych  –  Pan  Karol  Mioskowski  –  chodzi  o  naruszenie 
budżetu,  o  zakup  stołu  do  tenisa.  W  Gierzwałdzie  w  szkole  organizowana  jest 
taka  amatorska  l iga.  Jest  6  stołów,  ale  2  już  się  nie  nadają.  Jest  nas  trochę  
uczestników i te 6 stołów jest  wykorzystane.  Nie muszą być  z  górnej  półki.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  to  jest  wniosek  do  sekretarza  i  nie  ma 
problemu.
Sekretarz – Pan Waldemar Szydlik – te  stoły pamiętają  jeszcze mnie.
Radny  –  Pan  Dariusz  Borkowski  –  chodzi  o  drogę  Domkowo  –  Pancerzyn,  czy 
będzie w tym roku robiona?
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  tak.  Pamiętam  o  tym,  co  rozmawialiśmy  na 
komisjach.  Pamiętam  o  tych  bolączkach  Domkowa,  które  są  przy  eksploatacj i 
kopalni  i  zmiennej  pogodzie,  trudno będzie  nam temu zapobiec.  Będziemy powoli  
realizowali .
Radny - Pan Sławomir Matuszewski –  tą drogą też wyjeżdżają  ciężarówki?
Radny - Pan Dariusz Borkowski –  nie,  ludzie  do pracy dojeżdżają.  
Sołtys  Domkowa  –  Pan  Grzegorz  Sawicki  –  kierowcy  zaczynają  i  tą  drogą 
jeździć.  
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  mam  podpisaną  umowę  z  właścicielem,  ale  on 
mówi,  że kierowcy go nie  słuchają.  On musi  nad tym panować.
Sołtys  Gierzwałdu  –  Pani  Katarzyna  Kasprowicz  –  czy  ta  lampa  koło  szkoły 
jest  ujęta? Ja pisałam podanie.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  to  nie  musi  być  w  planie,  ale  o  chodniku  nie 
zapomniałem.
Sołtys Gierzwałdu – Pani Katarzyna Kasprowicz –  bardzo dobrze.
Wójt – Pan Henryk Kacprzyk –  będzie  i  lampa.
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Sołtys  Dylewa  –  Pan  Arkadiusz  Rosa  –  a  propo's  ciężarówek,  te  ciężarówki 
jeżdżą  po  nowej  drodze  przez  Szczepankowo.  Jeżdżą  załadowani  a  właściciel  
mówi,  że oni sami.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  -  to  jest  prawda,  bo  skracają  sobie  drogę, 
oszczędzają  na  paliwie.  Ja  nie  mam powodów,  żeby  nie  wierzyć  seniorowi,  ja  nie  
mówię  o  młodym  Panu  Kitowiczu,  ale  o  tym  starszym,  który  przedsiębiorstwa 
prowadzi  w  całym  kraju,  żeby  sobie  pozwalał  na  jakieś  konflikty  z  samorządami.  
Uważam,  że  to  jest  samowola  kierowców  i  duże  zadanie  dla  policj i .  Nawet 
robiliśmy  zdjęcia  i  podawaliśmy  na  posterunek,  przyjeżdżał  kierowca,  wpłacał  
mandat  i  jechał  dalej .  Robić  zdjęcia,  przesyłać  na  posterunek  i  policja  będzie  
reagowała,  bo innego wyjścia  nie mamy.  
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  przychylam  się  do  zdania 
wójta.  Taką  zbiorową  aktywnością  możemy  tutaj  zmieniać  tą  sytuację,  bo 
czekając  na  to,  że  ktoś  za  nas  coś  załatwi,  to  możemy  czekać  nie  wiadomo  jak  
długo.  W  związku  z  drogami  pozwolę  sobie  zadać  pytanie  Panu  Kacprzykowi  – 
radnemu  powiatowemu,  czy  rada  powiatu  podejmowała  już  uchwałę  w  sprawie 
budżetu czy jeszcze nie?
Radny  Powiatu  –  Pan  Jan  Kacprzyk  –  nie,  rada  powiatu  będzie  uchwalała 
budżet  między świętami  a Sylwestrem.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  ja  przeglądałem  projekt 
budżetu  i  tam  nie  widzę  żadnych  inwestycj i  drogowych  na  terenie  gminy 
Grunwald.  Czy jest  jakaś szansa,  żeby w tej  materi i  coś się zmieniło?
Radny  Powiatu  –  Pan  Jan  Kacprzyk  –  przeprowadziłem  rozmowę  z  Panem 
Starostą  czyli  Przewodniczącym  Zarządu  i  tam  te  inwestycje,  które  są  ujęte  to  w 
ramach  programów  tzw.  „Schetynówek”.  Jeżeli  chodzi  o  takie  inwestycje,  które 
moglibyśmy  wspólnie  realizować,  to  Pan  Starosta  powiedział ,  że  te  środki  na  
pewno  będą  i  w  zależności  od  tego  czy  samorządy  będą  chciały  partycypować  w 
tych  inwestycjach  jak  to  miało  miejsce  w  Mielnie  czy  Szczepankowie,  to 
będziemy temat  rozwijali .  Tych  dróg powiatowych  mamy jeszcze  parę,  które  są  w 
stanie  opłakanym  do  zrobienia.  Jak  Państwo  będziecie  mieli  do  dyspozycj i  jakieś 
środki,  to  nie  ukrywam,  że  w  pierwszej  kolejności  będą  brane  pod  uwagę 
inwestycje  gdzie  będzie  dofinansowanie  z  samorządu.  Można  zarzucać,  że  to  nie  
jest  łaska,  że  powiat  zrobi  drogę  powiatową,  ale  proszę  mi  wierzyć,  że  powiat  
nasz  ma  najwięcej  dróg  z  wszystkich  powiatów  w  województwie  warmińsko-
mazurskim  i  nie  jest  w  stanie  wszystkich  dróg  poprawić.  Większość  inwestycj i  
które  były  ostatnio  robione,  to  wspólnie  z  samorządami.  Jeżeli  Państwo  jako 
radni  przewidzieliście  w  tym  budżecie  na  2016  rok,  jakby  te  środki  były,  to 
sprawa byłaby zawsze łatwiejsza.  W ciągu roku się  znajdą te środki.  
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  tak  jak  na  komisjach  ustali l iśmy,  że  wyślemy 
pismo  do  Starostwa  Powiatowego,  że  jak  pojawią  się  wolne  środki,  a  pojawiają 
się  zazwyczaj  po przetargach  i  one są przeznaczane na inne  cele  niż  pierwotnie  w 
budżecie  zapisane  tak  jak  było  dotychczas,  jeżeli  chodzi  o  Glądy  –  Tułodziad.  
Napisaliśmy  propozycję  do  Starostwa  Powiatowego,  że  w  30%  będziemy 
partycypować  jeżeli  takie  środki  się  pojawią  i  wskazaliśmy  4  drogi;  priorytet  ma  
droga Glądy – Dylewo,  do Tułodziadu  nas  nie  interesuje,  tam niech Dąbrówno się 
interesuje.  My do  granicy  gminy.  Poza  tym  chodzi  o  Kiersztanowo  i  Pacółtowo  i  
o Zybułtowo.  Te cztery rzeczy zadeklarowaliśmy jako gmina.
Radny  Powiatu  –  Pan  Jan  Kacprzyk  –  tamten  budżet  ustalała  rada  poprzednia. 
Starosta  nie  jest  w  stanie  przewidzieć,  i le  tych  środków  będzie  miał,  jak  będzie 
miał  to  będzie  rozdysponowywał  na  samorządy,  które  chcą  partycypować  w 
kosztach.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  -  myślę ,  że  wyrażę  opinię 
radnych,  że  jesteśmy  za  tym,  żeby  współpracować  z  samorządem  powiatu  i  
sąsiednich  gmin w tej  sprawie,  ale  powiedziałbym tak,  chciałoby się żeby każdy z  
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nas  wnosił  jakiś  udział  proporcjonalny  do  swoich  możliwości.  Nasza  gmina  jest  
niezbyt  duża,  w związku z tym nasze udziały też nie  powinny być  mocno
rozbudowane.
Radny  Powiatu  –  Pan  Jan  Kacprzyk  -  żeby  wszyscy  współpracowali .  Ostatnio 
do  wszystkich  radnych  powiatu  został  rozesłany  nie  wiem  miesięcznik  „Boleści 
Grunwaldu”.  Nie  wiem kto  to  zrobił ,  bo  nikt  się  do  tego  nie  przyzna,  ale  też  jest 
mi  ciężko  z  ludźmi  rozmawiać  i  pieniądze  wyciągać.  Nie  damy  rady  nic  zrobić 
jeżeli  nie  będziemy  miel i  swojego  przedstawiciela  w  radzie  powiatu.  Radnego 
Waszczyszyna  z  Dąbrówna  czy  Brzozowskiego  z  Miłomłyna   nasza  gmina  nie  
interesuje.  Ja  jestem  jedynym  przedstawicielem  tej  gminy  i  jedynym  głosem.  Ja  
bym  prosił ,  żebyśmy  sobie  pomagali  a  nie  przeszkadzali .  Jesteśmy  odbierani  na 
zewnątrz  przez  takiego  rodzaju  akcje  troszeczkę  dziwnie.  Mam  pytania,  co  się  u 
was  dzieje,  jakaś  tragedia?  Tak  jak  mnie  nie  interesuje,  co  się  dzieje  w  gminie  
Małdyty,  to  tak  samo  ich  nie  interesuje,  co  się  dzieje  w  naszej  gminie.  Pracujmy 
razem  wspólnie  dla  dobra  naszej  gminy.  Nie  rzucajmy  sobie  kłód  pod  nogi  i  nie 
przeszkadzajmy  nawzajem.  Na  pewno  będzie  mi  łatwiej ,  jeżeli  nikt  nie  będzie  
przeszkadzał.
Radna – Pani Joanna Leszczyńska – odnosząc się do tej  gazetki,  to  chciałam się 
odnieść do tego,  że czekałam na przeprosiny od Pana Arkadiusza Rosy,  ale  się ich 
nie  doczekałam  a  wręcz  przeciwnie,  doczekałam  się  następnej  strony  w  gazetce  
„Boleści  Grunwaldu”.  Odnosząc  się  do  tego,  chciałabym  powiedzieć,  że  nie  jest  
to  dla  mnie  obrazą  jak  Pan  Arkadiusz  napisał,  że  jestem  za  Panem  Wójtem  a  nie 
jestem za Panem Arkadiuszem Rosą,  bo dla  mnie  Pan Henryk Kacprzyk  jest  osobą 
kulturalną,  odpowiedzialną,  bardzo  dużo  robi  dla  gminy  i  będzie  robił .  Jestem  z 
tego  dumna.  Jako  młoda  osoba  widzę  to,  a  nie  jest  to  dla  mnie  dziwne,  że  nie 
jestem  za  Panem  Arkadiuszem  Rosą  skoro  jest  to  osoba  dla  mnie  
nieodpowiedzialna  i  nie  ma  szacunku  do  drugiej  osoby.  Chciałabym  powiedzieć  
Panu  taką  rzecz,  znam  Pana  nie  od  dziś  Panie  Arkadiuszu,  były  lata  kiedy 
jeździłam do pańskiej  szkoły razem z Pastorem Arturem Poganiaczem umilać  czas 
dla  dzieci,  śpiewaliśmy  razem z  nimi  i  wtedy  znając  Pana,  myślałam,  że  jest  Pan  
osobą  odpowiedzialną,  miłą,  sympatyczną  a  bardzo  szybko  okazało  się,  że  jest  to  
inaczej .  Powiem Panu w ten  sposób,  ma  Pan piękną żonę,  którą  znam nie  od dziś,  
córeczkę  i  szkołę.  Nie  powiem,  bo  jest  to  szkoła  ładna,  widzą  to  wszyscy  i  
zamiast  się  cieszyć  z  tego,  to  Pan  za  każdym  razem  komuś  podkłada  kłody  pod  
nogi.  Nawet  napisał  Pan w tych  gazetkach,  że  życzy  Pan mi  tego,  że  może  kiedyś  
zmienię  zdanie.  Ja  myślę,  że  ja  Panu  życzę  tego,  żeby  Pan  miał  szacunek  do 
drugiej  osoby,  bo  życie  jest  bardzo krótkie  Panie  Arkadiuszu.  Życie  powinno być 
miłością,  pojednaniem,  szacunkiem do drugiej  osoby a  Pan jak  na  razie  to  sobie  i  
innym  to  te  życie  nie  buduje  wręcz  burzy,  a  mur  łatwo  jest  zburzyć,  a  nie  tak 
łatwo odbudować.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  –  ja  rozumiem,  że  tu  na  tej 
sali  są  osoby  publiczne,  których  postępowanie  podlega  publicznej  ocenie.  Pani  
Leszczyńska  ma  prawo  oceniać  każdą  z  osób  siedzących  na  tej  sali  jako  osobę 
publiczną.  Nikt  nikomu takich ocen nie zabrania  wygłaszać.
Wójt  –  Pan  Henryk  Kacprzyk  –  chciałem  milszym  akcentem  zakończyć 
dzisiejsze  spotkanie  i  chciałem  złożyć  życzenia  wszystkim,  przede  wszystkim 
zdrowych  i  wesołych  świąt.  Chciałbym,  żeby  sołtysi  i  radni  przekazali  swoim 
mieszkańcom  również  życzenia  ode  mnie  i  przede  wszystkim,  żeby  nasza  gmina  
się  jak naj lepiej  rozwijała  i  żebyśmy wszyscy wiedziel i ,  że  pracujemy wszyscy na 
rzecz gminy i  że kampania  się skończyła,  zacznijmy pracować.
Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Pan  Ryszard  Bala  złożył  od  siebie  i  w  imieniu 
całej  rady  życzenia  spokojnych,  pogodnych  świąt,  być  może  przy  świątecznym 
stole  znajdzie  się  jakaś  chwila  na  refleksje  nad  tym,  jak  nasza  gmina  ma  się  
rozwijać.
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Radny  –  Pan  Sławomir  Matuszewski  –  chciałem  dołączyć  do  życzeń,  życzmy 
sobie wszyscy zwycięs twa dzisiaj  z  Rosją.  

Ad  pkt  10.  Wobec  zrealizowania  porządku  obrad,  Przewodniczący  Rady  Gminy 
zamknął  XVI sesję Rady Gminy.
 

Protokołowała Przewodniczący Rady Gminy

Bronisława Warmińska Ryszard Bala
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